
moci posoudit sami, po přečtení posvícenského 
vydání Novin Krakovan a Božce. Posvícenské 
vydání Novin Krakovan a Božce bezprostředně 
navazuje na vydání velikonoční, které vás 
seznámilo s připravovanými investičními 
a neinvestičními akcemi obce na letošní rok.
Nejprve vás seznámím s pracemi v základní škole. 
V přízemí budovy, včetně sklepa, byla provedena 
sanace vlhkého zdiva. Pokud mluvím o přízemí 
budovy, mám na mysli prostory bývalé první třídy 
a školní družiny. Vše nasvědčuje tomu, že se 
stavebně náročné práce zdařily a problém vlhkého 
zdiva v přízemí budovy by nás již neměl trápit. 
Celá budova základní školy, včetně školní jídelny 
a kuchyně, byla o prázdninách vymalována. 
Všechny tři učebny v prvním patře byly, stejně 
jako školní družina, vybaveny novým nábytkem. 
Nábytek na míru zhotovil pan Jiří Kvasnička 
z  B o ž c e  a  o p r a v d u  s e  m u  p o v e d l .  
V průběhu září bude rovněž školní jídelna 
vybavena novými stoly a židlemi. Na dvoře 
základní školy bylo v průběhu prázdnin zhotoveno 
nové sportoviště pro skok daleký, včetně 
rozběhové dráhy s povrchem tartanového typu. 
Příští prázdniny bude vybaveno novým nábytkem 
přízemí mateřské školy. Troufnu si tvrdit, že celý 
školský areál začíná po náročných investičních 
akcích splňovat představy obce i krakovanské 
veřejnosti.
Od školského areálu přejdu k další investiční akci. 
V dubnu letošního roku bylo dokončeno

Starosta obce Josef Polák Foto: Josef Formánek

Vážení spoluobčané,
prázdniny skončily a život se začíná vracet do 
každodenního rytmu všedního dne. Vše nám ale 
vynahrazuje nádherné „babí léto“. Prázdniny, 
však pro obec, rozhodně nebyly dobou 
odpočinku. Konečně, toto tvrzení budete



vyčištění požárního haltýře v lokalitě 19RD 
(novostavby pod domem p. Trojana). Během 
vyčištění požárního haltýře došlo v rámci 
protipovodňových opatření i k opravě 
a navýšení hrází. Rovněž byla provedena 
oprava stavidla a došlo k likvidaci náletových 
dřevin v prostoru haltýře. Celou akci se 
podařilo zrealizovat pouze díky dotaci od 
Středočeského kraje. Dnes, díky výše 
uvedeným opatřením, je celý prostor okolo 
haltýře ideálním místem k relaxaci.
Od upraveného haltýře přejdu k rekonstrukci 
víceúčelového sportovního kurtu na starém 
fotbalovém hřišti. Předmětem rekonstrukce 
kurtu je jeho odvodnění, srovnání povrchových 
nerovností včetně vyspádování plochy kurtu 
směrem dovnitř starého fotbalového hřiště 
a hlavně potažení povrchu kurtu hmotou 
tartanového typu. Během rekonstrukce kurtu, 
došlo rovněž ke generální opravě oplocení 
včetně instalace nových dřevěných mantinelů. 
Kurt je rovněž nově nalajnován a osazen 
novým sportovním vybavením. Vedle 
rekonstruovaného kurtu vyrostlo i jeho zázemí. 
Jedná se o přístřešek o rozměrech 17x4 m 
osazený zámkovou dlažbou. Na obou stranách 
přístřešku, sloužícího jako zázemí pro 
sportující, jsou vybudovány kiosky pro 
p ř í p r a v u  a  p o d á v á n í  o b č e r s t v e n í .  
Rekonstruovaný kurt bude sloužit hlavně 
dětem. Vedle dětí ze ZŠ a MŠ, ho budou 
využívat i mládežnická družstva SK 
Krakovany. Rovněž tuto akci se podařilo 
z r e a l i z o v a t  p o u z e  d í k y  d o t a c i  o d  
Středočeského kraje. 15.9 2016 kurt slavnostně 
otevřel hejtman Středočeského kraje Miloš 
Petera. Ve stejný den byl hejtmanem slavnostně 
uveden do provozu i výše uvedený haltýř. 
Všichni věříme, že  si děti  kurt opravdu užijí. 
Od kurtu přejdu k údržbě veřejného osvětlení. 
Nátěr „luceren“ veřejného osvětlení byl zadán 
čtyřem spolkům, které o tuto práci projevily 
zájem. Výsledkem je téměř dokončený nátěr 
luceren veřejného osvětlení v celé obci. Obec 
tímto způsobem vyřešila provedení nutné 
údržby veřejného osvětlení a spolky získaly 
finanční prostředky na svoji činnost. Zbývající 
odborné práce na údržbě veřejného osvětlení 
provede Jaroslav Dušek. V polovině září byla 
na křižovatce zhotovena další nová autobusová 
čekárna, kterou stejně jako první vybudoval Jiří

Již tradičně na konci prázdnin pořádají 
zahrádkáři zájezd za poznáním krás naší vlasti. 
Letos padla volba na skanzen v Přerově nad 
Labem  a na zámek Radim.  Za krásného počasí 
jsme v sobotu 27.srpna vyjeli. První zastávka 
Přerov. 

starosta obce Josef Polák

 Kvasnička z Božce. Nová čekárna byla 
vybudována podle stejného projektu jako 
první. Opět se jedná o vzhledově velmi hezký 
objekt ze dřeva, který nahradil 40 let starou 
plechovou čekárnu. V příštím roce chceme 
zhotovit stejnou čekárnu i v Božci a v horní 
části Krakovan. Těsně před zahájením je 
výstavba, která umožní prodloužit vodovod 
a kanalizaci od domu Josefa Šplíchala st. 
k novostavbám umístěným v prostoru 
křižovatky této ulice, se starou polní cestou 
spojující Božec s dolní částí Krakovan. 
Následně bude v tomto úseku vybudováno 
i nové veřejné osvětlení. Staré přísloví říká, že 
nejenom prací živ je člověk. Z tohoto důvodu 
přejdu od výše uvedených akcí k historicky 
prvnímu společnému jednání zastupitelstev 
obcí Krakovany v Čechách a Krakovany na 
Slovensku. 
Jednání se uskuteční o krakovanském 
posvícení. Ve stejném termínu nás navštíví 
i delegace z partnerské gminy Popielów 
v Polsku. Vážení spoluobčané, dovolte mi, 
abych vám závěrem popřál mnoho zdraví 
a příjemné prožití podzimu. 

Foto: ZO ČZS KrakovanyVýlet Krakovanských zahrádkářů
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Polabské národopisné muzeum je oficielní 
název nejstaršího českého skanzenu lidové 
architektury. Byl založen koncem 19.století 
majitelem přerovského panství arcivévodou 
Ludvíkem Toskánským z rodu Habsburků. Ten 
nechal upravit stavbu z počátku 18.století, 
bývalou panskou kovárnu a rychtu na 
,, staročeskou chalupu“ .  V r. 1967 tuto 
památku převzalo do své správy  Polabské 
muzeum v Poděbradech a začalo tu budovat 
t.zv.Polabský skanzen. V 70.letech se staly 
součástí skanzenu další stavby, dnes se jedná 
celkem o 32 objektů. Součástí je i stará škola. 
V jednotlivých objektech jsou ukázky z oborů 
jako je včelařství, mlékárenství, kovářství, 
dílna ševce, krejčího apod. Krásné jsou situace 
vyobrazené pomocí figurín jako rodina u stolu 
a další ukázky z běžného života lidí na vesnici.

Každoročně koncem srpna ožívají ve skanzenu 
pohádkové postavy, které spojuje pan režisér 
Zdeněk Troška. Ten je tu vždy doslova 
v obležení a nepomůže ani předstíraná přísnost 
při diktátech, kterými se v muzejní škole snaží 
nejen děti připravit na nový školní rok. Diktát 
byl plný chytáků a tak přítomní v lavicích měli 
plno práce. Po společném vyhodnocení 
a opravách Zdeněk Troška podepisoval to, co 
jednotliví přítomní vytvořili.  Kromě 
pohádkových postav byl v areálu připraven 
bohatý program pro děti, mnoho soutěží o ceny, 
improvizační divadlo v aleji ve spodní části 
skanzenu, originální kostýmy z pohádek 
Fundusu Barrandov, zejména z pohádky Honza 
málem králem, nebo jarmark. Také jsme si 
pochvalovali  nové objekty, o které se skanzen 
za poslední rok rozšířil. Pan Troška byl stále 
středem pozornosti, všem požadavkům 
o společnou fotografii vyhověl. 

Následovala krátká diskuse s přítomným 
hejtmanem středočeského kraje o filmové 
tvorbě, zejména příhody z natáčení 
jednotlivých dílů Slunce, seno. Celý program 
byl obohacen o přítomnost zaměstnanců 
skanzenu ustrojených do dobových kostýmů. 
Samozřejmě nechyběly stánky s občerstvením 
a prodej různých suvenýrů a upomínkových 
předmětů. Zřizovatel skanzenu do budoucna 
uvažuje o rozšíření expozice  do budovy vedle 
stojícího zámku, který je nyní v majetku 
Českého rozhlasu.

V rámci prohlídky jsme navštívili výstavu 
s názvem ,, Staré dobré časy“, která byla 
uspořádána ze sbírky dobových předmětů, 
krojů, vybavení domácností, které Iva 
Huttnerová celý život sbírá.
V čase oběda jsme se přemístili do motorestu 
Kersko, kde byl zajištěn oběd. Sice jsme se 
najedli a napili, ale moc nadšení to nevyvolalo, 
příště se radši tomuto zařízení vyhneme.
Druhá část programu byla zámek Radim. Byl 
postaven v roce 1610. Je ve své zachovalé 
podobě jednou z nejnázornějších ukázek 
renesančního venkovského sídla střední 
šlechty. Postavit si ho nechal Karel Zárube 
z Hustířan. V posledních letech prošel zámek 
celkovou rekonstrukcí. Interiéry jsou vybaveny 
renesančním nábytkem.  V někol ika  
místnostech zůstaly zachovány původní 
malované stropy z r.1610. Velmi dobře byla 
hodnocena kavárna na zámku s točenou plzní 
a zmrzlinovými poháry. Určitě lépe než 
samotný zámek.
Výlet se vydařil, počasí jako obvykle 
ukázkové. Těšíme se na příští rok, kdy 
plánujeme prohlídku barokního areálu Kuks, 
který byl nedávno nákladně opraven a zámek 
Hrádek u Nechánic. 

Foto: ZO ČZS KrakovanyVýlet Krakovanských zahrádkářů

Foto: ZO ČZS KrakovanyVýlet Krakovanských zahrádkářů

František Chmelík



Vztahy mezi námi. Také kapitola sama o sobě. 
Jak se říká „ všude je něco a kdo říká, že ne, tak 
kecá“. Nechci přilévat olej do ohně , ale kdo si 
myslí, že se ho to týká, tak si prosím 
rozmyslete, jestli to stojí za to, otravovat život 
svému okolí, ale i sobě. Neříkejte mi, že když je 
někdo stále nespokojený, něco se mu nelíbí , 
závidí kde co i nesmysly, tak přece nemůže být 
spokojený a hlavně šťastný ve svém životě. 
Jako by toho všeho na nás nebylo málo, starosti 
v práci( a ty má dnes prostě každý),někdo 
starosti s dětmi, rodiči, zdravotní problémy a to 
jsou pak teprve starosti. A ještě si přidělávat 
další s tím, jak ten či onen to auto, bazén, bundu 
, motorku , už nevím co, splatí?? Nemusíme se 
všichni kamarádit, ale nemusíme si snad ani 
škodit. Jak se zpívá „ nech brouka žít..“ a bude 
nám všem líp u srdce. 
Kočky, psi a ostatní. Nebudu, nebudu burcovat 
vaše svědomí, to dělám stále, ale mrzí mě to, že 
občas, musím přiznat, že se to zlepšilo, musíme 
řešit nějakou nešťastnou kočku či pejska a je mi 
líto jak těch zvířat , která za to nemohou, tak 
těch nezodpovědných lidí , že mají svědomí 
houpacího koně  -  čili žádný. Bohužel. 
Určitě si říkáte, že jsem chytrá jak rádio, ale my 
to tu posloucháme  a řešíme každý, každý  den. 
Tak se na mě nezlobte, že jsem to napsala, ale už 
toho je asi nad hlavu. Už budu končit, abych vás 
moc nenaštvala, ale jedno ještě musím a to je 
čerstvé. Teď o víkendu (10.-11.9.) hráli fotbaly 
doma. Rozumím tomu, že každého nebaví 
fotbal, ale proboha , když hrají moje děti, baví 
je to , tak se na něj půjdu podívat i když to 
přetrpím, neuvidím film, neposekám trávu, 
nevyžehlím….a nechám to všechno ležet. 
Alespoň u nás to tak bylo a je. A to mám už děti, 
co by pochopily, že nemám čas a náladu. 
Ale jdu. 
Na žácích  jsem v sobotu viděla 3-4  naše rodič 
a dědu od Šanců,  a tak 12 rodičů od soupeřů. O 
dorostu ani nemluvím, tam už chodí spíš slečny 
na kukandu, ale včera v pondělí od 5ti hodin 
odpoledne hrála poprvé, opravdu poprvé doma 
v Krakovanech přípravka, což jsou ti nejmenší, 
někdy i školčata. Hrálo se s Konárovicemi. Jela 
jsem z práce, tak jsem se na ně jela mrknout. A 
bylo mi to líto. Bylo mi líto těch našich dětí. 
Konárovicím fandilo tak 8 maminek, tatínkové 
a taky tam byli dědečkové i babičky.  
 

Utekla další čtvrtka roku od toho, co vyšly 
poslední noviny a už je tu další číslo a to 
posvícenské. 
Je opravdu těžké napsat něco nového, 
zajímavého a aby to mělo hlavu, patu a hlavně 
vám to něco dalo. 
Nechci jen kritizovat, ale ono se vždy lépe 
hledá to, co nás štve a mrzí. Je tu spousta věcí o 
kterých bychom mohli hodiny diskutovat , ale 
nic bychom nevyřešili. Stále dokola. 
Tak tedy začnu…..
Sekání trávy v obci. Když jsem nastupovala na 
obec, je to 16 let, tak se začalo s tím, že naši 
pracovníci občas někde něco posekali. Paní 
Čábelová vyprávěla, že dříve a není to zas tak 
dlouho , se lidé o trávu doslova prali. Sady, 
příkopy a park , to vše šlo nadračku. Jasně, byla 
jiná doba práce, ale i lidi. Každý měl králíky a 
sušilo se seno. Chápu. A dnes, nejsme schopni 
si posekat před barákem pás trávy a čekáme, že 
to obec udělá. Je to přece obce. Udělá, co jí 
zbyde? Ale pak holt to nebude hned teď, když 
zrovna někdo chce. Je to taková ta načančaná 
krása. Za plotem to mám načančaný, ale před 
plotem……  . 
Silnice a sláma. Dnes sice né jen JZD, ale 
spousta zemědělců, vozí slámu a toho bordelu 
co všude je, si nikdo nevšimne? Všimne, ale jen 
z poza buku nadává, že by se to mělo uklidit. 
Nemůžeme hudrovat na naše z obce, jezdí přes 
nás spousta cizích , kteří vozí slámu sem a tam a 
tam a sem. Co uděláte doma na dvoře, když 
vozíte seno? Zametete si, že jo. Kdyby si každý 
před svým trochu poklidil, jaká by to byla krása 
a bylo by to 10 minut vašeho času. Obec zamete 
chodníky i silnice, ale až dorazí tu trávu, co 
všude roste a každému vadí. Počasí se nám 
mění a musíme si na to prostě zvyknout, že 
když zaprší, tak se může stát to, že to bude zase 
přívalový déšť  a ta sláma ucpe kanály  a je na 
malér zaděláno. Možná namítnete, že máme 
mít víc zaměstnanců, ale oni k nám nechtějí. Ti 
co jsou obci nabízeni z úřadu práce mají 
spoustu důvodů , proč toto pracovní místo 
odmítnout. Ale to je jiná kapitola a špatně 
nastavená politika. To psaním do našich novin 
nevyřešíme. 



Celkem tak 30 lidí, a to od nás 2-3 maminky, 
možná 3 tatínkové a  děda od Šanců a Terezka 
má také svůj věrný fan klub. A to ty malý 
fotbalový prdelky vedly, ale Konárovice 
dotahovaly. Všichni jim fandili jak o život a 
našim, našim fandili jen trenéři a oněch pár 
statečných. Jasně, máte práci, ale to máme 
všichni. Pro děti by neměl být ten čas ztracený, 
ale investice. Nechtěla jsem , ale musím. Bylo 
mi z toho smutno. 
A to je už vážně konec. Neberte si to nikdo 
osobně, je to všeobecné. Mějte se hezky a přeji 
nám všem krásné  časy. 

Pár informací k pravidlům - hodnocenou 
soutěžní disciplínou je klasický požární útok 
podle pravidel požárního sportu a propozic 
polabské ligy. Běží se dva útoky a čas lepšího se 
počítá. Útok je veden 2 hadice „B“, rozdělovač 
a 4 hadice „C“, používat se může motorová 
stříkačka až do skupiny PS 16, ale nejčastěji je 
používána stříkačka PS 12 R (viz foto), 
přetlakový ventil, sací koš + savice. Používají 
se „nástřikové terče“, terč obsahuje průřez a v 
zadní části nádobu na vodu, která se musí 
nástřikem naplnit a teprve poté se rozsvítí terč a 
útok je dokončen.

Hasiči se věnují i dalším aktivitám – připravili 
řadu kulturních akcí nejen pro místní občany. 
Třetí lednovou sobotu  16.1.2016 jsme 
Hasičským plesem zahájili plesovou sezónu. 
Po proluce způsobené uzavřenou restaurací se 
začalo plesat v plném sálu s bohatou tombolou. 
Následovalo tradiční pálení čarodějnic 
30.4.2016, děti si vyzkoušely nástrahy 
dopravního hřiště, které zdolávaly na 
odrážedlech/ koloběžkách a nechyběla večerní 
zábava s tradičním občerstvením vč. 
grilovaných ryb. Počasí přálo i v následující 
dny a tak si v pondělí 2.5.2016 vytvořené 
dopravní hřiště užili i děti z obou oddělení 
mateřské školy. Poslední sobotu v květnu 
28.5.2016 jsme v kynologickém areálu 
pořádali 2.kolo hasičských závodů Polabské 
ligy. Závodilo se v následujících kategoriích: 
mladší a starší děti, ženy, muži - celkem se akce 
zúčastnilo 13 družstev. Celá soutěž proběhla za 
příjemného počasí bez komplikací a zranění. 
První místo v kategorii mladší i starší děti si 
odvezly SDH Rasochy, v kategorii žen vyhrály 
SDH Lžovice a v kategorii muži SDH Plaňany. 
Družstva Krakovan se umístila na 6. a 7.místě, 
zde je potřeba dodat, že obě družstva byla 

Martina Douděrová

Posvícení klepe na dveře a pro hasiče končí 
letošní závodní sezóna. Tento rok byl jiný 
oproti předcházejícím sezónám.  Naše řady se 
rozšířily a do bojů v požárním sportu se 
zapojily i ženy. Vzhledem k menším 
zkušenostem a zdravotním komplikacím se 
družstvo žen zapsalo do Polabské ligy hasičů 
jako družstvo smíšené označené Krakovany B 
(pravidla nekompromisně mluví o tom, že 
družstvo žen = 7 žen, družstvo mužů = 7 mužů 
nebo smíšené v jakémkoliv poměru). S vervou 
sobě vlastní sbíraly ženy zkušenosti a všechny 
závody dokončily a časy se postupně 
zlepšovaly až na 43,08s. Věřím, že v příští 
sezóně již družstvo žen bude bojovat v plném 
nasazení v kategorii žen. Družstvo mužů 
(Krakovany A) v letošním roce předvádělo 
kvalitní a vyrovnané výsledky – 37.21s, 37.88s, 
37.23s, 37.79s a závěr vylepšili na 34.41s.  
Celkové umístění po skončení sezóny 2016 – 
Krakovany A = 6.místo, Krakovany B 
(smíšené) = 9. místo z 11.

Foto: p. DrugdaLoučení s prázdninami



Možná někdo z vás ani neví, že tu máme dva 
haltýře. A co je vlastně haltýř ??
Kdysi patřil mezi věc spojenou s denní potřebou, 
zvlášť v letních měsících. Nebudu vás dlouho 
napínat, haltýře byly vlastně takové prapůvodní 
ledničky. Slovo samotné je odvozenina 
z německého slova Halter a to je zase odvozeno od 
halten, čili udržet, udržovat. Haltýř prostě udržoval 
teplotu. Hlavně v létě, když sluníčko pálilo a zem 
byla doslova rozžhavená, byl haltýř doslova 
k nezaplacení.
Tolik moudré hlavy a internet, ale u nás používáme 
slovo haltýř jako označení pro vodní nádrž, kde se 
zadržuje voda pro potřebu , dříve to bylo hlavně 
jako zásoba k hašení požárů. No vidíte, máme 
prostě jinej haltýř. 
První z nich je umístěn na dolejší návsi pod domem 
paní Lídy Podlešáková. Ten je z betonové nádrže 
a nyní slouží spíše místním pro chov ryb. Ještě 
v loni bych vám napsala „a nad ním se týčí krásný 
mohutný ořešák, který poskytuje  stín právě té 
nádrži, ale i všem sousedům“. Letos vám bohužel 
musím napsat, že onen mohutný ořešák byl 
v minulých dnech pokácen a to z bezpečnostního 
důvodu, protože za cizí pomoci zcela uschl. Bylo 
mu pomoženo, některým dobrákem, kterému kazil 
radost ze  života. Ořešák bude nahrazen novou 
výsadbou listnatého stromu. 
Druhý z haltýřů je také v dolní části obce pod 
novou výstavbou pod panem Trojanem. Já si 
pamatuji, jako malá holka, že jsme tam chodili 
bruslit a pak už skoro o něm nevím. Nyní starosta 
na tento zapomenutý kout sehnal dotace ze 
Středočeského kraje na revitalizaci tohoto haltýře. 
Bydlící v nových domcích  nám již během 
revitalizace říkali, jak to tam prokouklo a že to tam 
bude paráda. Byli jsme se tam několikrát podívat a 
opravdu, tam je teď krásné místo pro život a to ne 
jen lidí. Už jsou tam ubytováni kačeři s kachnami, 
nasazené rybky, od polí zabloudí srnky, daňci i 
lišáci. No myslím, že to se opravdu povedlo a to i 
díky tomu, že místní si to vzali za své. Lavičky, 
boudičky pro kachny, rostlinky, osázení hrází , 
posezení u ohniště. Hezký. 
Takže poděkování patří  panu starostovy, za to, že 
sehnal peníze, firmě pana Demetera, která si s 
tímto úkolem poradila se vší parádou, 
Středočeskému kraji za peníze, za které se toto 
mohlo uskutečnit a v neposlední řadě právě těm 
lidičkám, co jsou rádi, že to tam mají hezké a i sami 
se o to přičiňují.
Tak kdyby jste neměli co na práci, vezměte děti, 
pejska , milého, milou a máte krásný cíl cesty.    

značně oslabena, neboť hodně závodníků bylo 
ve službách, aby závody proběhly dle platných 
směrnic pro požární sport.
V neposlední řadě se na sklonku prázdnin 
20.8.2016 podařilo připravit zábavu nejen pro 
děti - Loučení s prázdninami. Od 18 hod byl 
připraven dětský program doplněný o možnost 
vyzkoušet si něco z juda na žíněnkách tatami 
přímo pod širým nebem pod dohledem 
zkušeného trenéra p.Drugdy. Počasí přálo a 
přilákalo dostatek dětí, rodičů i babiček, dědečků a 
ostatních spřízněných duší. K dobré náladě přispěla 
kapela DOMINO a dobré občerstvení.
Co dodat na závěr? Zaujal Vás hasičský sport či 
ostatní aktivity, nebojte si to přijít vyzkoušet = 
nabíráme nové členy/členky, je vám 18. a více 
l e t ,  s t a č í  p o s l a t  e m a i l  n a  
m a r t i n a . k o p e n c o v a @ c e n t r u m . c z .
Děkujeme za přízeň v roce 2016 a těšíme se na 
Vás i v dalším roce. V sobotu 14.1.2017 si Vás 
dovolujeme pozvat na Hasičský ples, 
30.4.2017 na tradiční Pálení Čarodějnic a v 
05/2017 na hasičské závody, přesný termín 
ještě upřesníme.

Martina Douděrová
Foto: KZ1Druhý haltýř



Když 5.4.1989 přiletěl první čáp do cihelny, aby se 
zde uhnízdil, komíny cihelny tu již nebyly. 
Připravované hnízdiště nebylo asi vhodné, takže si 
od 6.4.1989 začal připravovat nové hnízdo na 
betonovém sloupu el. osvětlení (při vjezdu do 
dílen). Dne 7.4.1989 tu byli oba čápi. Od roku 1992 
se už čápi neusídlili a zůstala na ně jen vzpomínka. 
Tolik z historie původního hnízdění. Nové hnízdo 
si čápi vybudovali na komíně v objektu sušárny 
okolo roku 1998, ale v srpnu roku 2000 bylo hnízdo 
shozeno při náporu vichřice, která měla 
katastrofální následky pro celou vesnici. Tehdy 
byla zničena polovina střechy na budově sušárny a 
také zraněn čáp, jehož zranění naštěstí nebylo 
vážné a protože přišel o svůj příbytek, brzy odlétl. 
Od roku 2006 čápi dávali dohromady od základu 
nové hnízdo, zpočátku jim vše padalo do komína, 
až když jsme jim trochu pomohli a na komín 
umístili armaturu, hnízdo se začalo zpevňovat. 
Bohužel se našim čápům stále nedařilo založit 
rodinu. Až konečně roku 2009 se vylíhla 2 zdravá a 
prostě nádherná čápátka! V roce 2010 až 2013- 
čápata se buď vylíhla a zastydla, nebo jsme je 
nalezli mrtvá. 2014- vylíhla se 2 zdravá a 
letuschopná mláďata, 2015- čápata opět uhynula, 
počet nezjištěn. A to se konečně dostáváme k 
letošnímu roku 2016. Čáp přilétl 29. března v 14.43 
hod. a zdržel se pouhých 5 minut, jen abychom ho 
zahlédli a měli radost, že konečně nastalo to pravé 
jaro. Po několik dalších dnů, pokud se měl čas 
ukázat, vždy přinášel nějaký ten materiál na stavbu, 
po zimě bylo zase co opravovat a upravovat. Na 
hnízdě byl dost dlouho sám, samičku marně 
očekával. Z doslechu víme, že se v okolí Krakovan 
na lukách objevoval párek čápů, zřejmě sousedé z 
nedalekých Žiželic. Když už jsme v to nedoufali, 
objevil se 13. května v 19.30 hod. spolu s paní 
Čápovou. A protože už byl pozdní večer, májový to 
lásky čas, tak si před spaním trochu pošpásovali. V 
dalších dnech doháněli, co se dalo, bylo na čase 
snášení vajíček, každý promarněný den by vedl k 
nezdaru. Pak už se jen střídali, kdo byl doma, 
zahříval vejce, druhý létal po okolí shánět něco k 
snědku a ještě nanášel drobnosti k doladění hnízda.

Každoročně se tu s Vámi čtenáři dělím o zážitky 
čapího hnízdění. Letošní rok je pro mne tak trochu 
výjimečný. Na jaře uplynulo 10 let, co jsme s 
manželem zakoupili objekt bývalé sušárny, dříve 
sloužící pro sušení a zpracování  cikorky, později 
pro výrobu dřevěných pelet firmy EKOPAL a nyní 
sloužící pro náš soukromý život a podnikání v 
zemědělství. Komín pro nás nemá žádné využití, 
jeho zbourání by bylo příliš nákladné a tak poslouží 
alespoň jako příbytek čápům. Od roku 2014 
spolupracuji s panem Mgr. Stanislavem Chvapilem 
z Roudnice nad Labem, který má na starost výzkum 
brodivých ptáků ČR a SR. Náš komín i hnízdo jsou 
tedy již v evidenci, pro statistiku zasílám každý rok 
v září záznamovou kartu o průběhu hnízdění čápa 
bílého. Údaje jsou také zpracovávané panem Ing. 
Ivem Rusem z Regionálního muzea v Kolíně, který 
eviduje hnízda v našem okolí. Informace o 
jednotlivých hnízdech- kolik mláďat se vylíhlo a 
kolik vylétlo z hnízda lze najít na webu: 
cap.birdlite.cz. Pokud se o čápy rádi zajímáte, 
můžete zasílat na tento web i fotografie. Vždyť 
pozorovat krmení mláďat nebo např. trénování letu 
je zážitkem, který by bylo škoda si nechat ujít. Ale 
zpět k našemu hnízdění. Ze starých novin z roku 
1993 jsem se dočetla o panu Janu Festovi z 
Krakovan, který sledoval hnízdění čápů po několik 
let. První hnízdo prý bylo založeno v roce 1964 na 
komíně cihelny, ten byl ze spodu zasypán, takže 
neměl takový tah. Na druhém komíně hnízdili čápi 
zřídka, pro velký hluk v komíně nevychovali 
mladé. Během let hnízdění zde zahynulo několik 
čápů. Na zimu roku 1988 zemědělské družstvo oba 
komíny zbouralo. Zabudován byl náhradní kovový 
sloup s podstavcem na rohu od plechové haly. 

Foto: KZ1Čapí hnízdění

Foto: KZ1Čapí hnízdění



počtu cca 250 dětí. Jako každý rok tato akce 
zaznamenala vysokou účast nejen rodičů dětí a 
přátel sportu, ale také obyvatel zúčastněných obcí a 
jejich starostů.
Akci zahájil a po celou dobu moderoval Jan 
Svoboda, který je „duší“ projektu, dále promluvil
k přítomným Václav Nedbal, starosta obce Jestřabí 
Lhota. Další kdo přivítal děti, pedagogy a rodiče 
byl Ing. Pavel Vavruška, obchodní ředitel 
Sodovkárny Kolín. V neposlední řadě k zahájení 
přispěla slovem Kateřina Šafránková, česká 
reprezentantka v hodu kladivem.
Ve všech disciplínách, mezi které patřilo například 
skákání na hopper míčích, chůze na chůdách, kop 
na branku, slalom, skákání v pytli nebo hod na cíl, 
si děti vedly báječně.
V jedenáct hodin bylo dosportováno a po svačince 
jsme se mohli přesunout k samotnému závodu, 
který se dělí na běh 40 m – chlapci, běh 40 m – 
dívky, hod do dálky – chlapci, hod do dálky – dívky 
a štafeta 4x40 m – smíšená.
Dětem umístěným v závodu na prvním, druhém a 
třetím místě předala medaile a diplomy Jarmila 
Kratochvílová, držitelka současného světového 
rekordu v běhu na 800 m. Ostatním soutěžícím, 
kteří obsadili druhé a třetí místo, byli také předány 
Certifikáty na jízdu Kolínskou řepařskou drážkou a 
dětem na prvním místě byli předány volné 
vstupenky pro celou rodinu do Kina 99 v rámci 
akce Kmochův Kolín a velké plyšové Pandy, které 
byly dárkem od Sodovkárny Kolín.
Všechny děti byly po celodenním sportování 
odměněny medailemi a diplomy. Každá školka
obdržela diplomy za účast a tašky s propagačními 
předměty a sladkostmi. Pro paní ředitelky byly 
nachystány medaile a květiny. Gratulace a velký 
dík patří všem zúčastněným - dětem, učitelkám i 
rodičům, dobrovolníkům, kteří s celou akcí 
pomáhali a také zástupcům TJ Sokol Jestřabí Lhota 
za poskytnutí zázemí pro naši olympiádu.

Panovalo celkem teplé počasí, 13. června však 
přišla bouřka a silný liják, rychle se ochlazovalo. V 
tuto dobu mnoho čápů i již vylíhnutých mláďat 
bojovalo o holý život. Ti naši to statečně zvládli, a 
tak nám bylo dopřáno od 22. června pozorovat 
pěkný „šrumec“ na hnízdě. Čápi často krmili, 
každý den létali do okolí shánět potravu pro svá 
miminka. Odhadovali jsme větší počet než 
obvykle, rodiče chodili po hnízdě stále dokola. 
Nastalo letní období, sluníčko hřálo až moc a tak 
paprsky vylákaly 10. července jedno malé čápátko, 
aby se rozhlédlo trochu z okna, vždyť už jsme se 
nemohli dočkat. Byla to nádhera, mohli jsme si 
hlavy ukroutit. Škoda jen, že jich nebylo víc, ale i 
tak díky za něj. Během krátké doby povyrostlo, 
zesílelo a těšilo se dobrému zdraví. Od 15. srpna se 
na hnízdě objevoval pouze 1 dospělý čáp, nebylo 
jasné, jestli tatínek nebo maminka, dělali jsme si 
starost, jestli čápátko bude mít dost potravy. 
Muselo být dost často samo doma, ale zvládlo to. 
Konec měsíce se blížil, nastával čas odletu pro 
všechny čápy. Čápátko už trénuje poskoky a 
mávání křídel, 28. srpna poprvé létá! Přestože našlo 
odvahu téměř na poslední chvíli, po dvoudenním 
tréninku v doprovodu dospělého čápa dne 30. srpna 
opustilo komín a už se nevrátilo.  Odpoledne prý 
byli čápi ještě spatřeni na lukách, ale nám se už 
naskytl pouze pohled na prázdné hnízdo. Tak snad 
zdárně doletí do své domoviny.
Až skončí letošní sčítání čápů, chtěla bych oslovit 
ochránce přírody, aby nám pomohli při dalším 
odchovu (pokud se tedy zdaří) okroužkovat 
mláďata. Nebylo by také vůbec špatné, kdyby se 
uvažovalo o instalování webkamery na náš komín, 
jistě by bylo zajímavé sledovat celý proces 
hnízdění v přímém přenosu. Uvidíme, co přinese 
budoucnost.
 S přáním slunečného podzimu 

Monika Moravcová

Medaile dětem předala Jarmila 
Kratochvílová, světová rekordmanka 
v běhu na 800 m
21. května 2016 proběhlo další Regionální kolo 
Olympiády mateřských škol – sportování nejen pro 
radost v Jestřábí Lhotě. Akce se zúčastnilo 12 
mateřských škol z regionu MAS Zálabí v celkovém

 Tereza Benešová - Manažerka MAS

Foto: rajce.netOlympiáda mateřských škol



Čím by si jednou chtěl/a být?
Adrianka: ,,Kovbojkou.“
Emička: ,,Princeznou Arielou.“
Vojta: ,,Třeba policistou.“
Terezka: ,,Já bych chtěla být kuchařkou, pekařkou 
nebo bych chtěla jít do MasterChief.“
Simonka: ,,Doktorkou.“
Helenka: ,,Švadlenou.“
Fanda: ,,Hasičem.“ 

Co se vám na této škole líbí nejvíce?
Monička: ,,Obrázky.“
Káťa: ,,Přestávky.“ 
Jirka: ,,Asi všechno.“
Vendulka: ,,Vy!“ (+ obejmutí paní učitelky)
Kristýnka: ,,Učení.“
Emička: ,,Šnek.“ (třídní zvířátko)
Vojta: ,,Tabule.“

Už si se něco naučil/a?
Helenka, Jirka, Emička, Monička, Simonka, 
Vendulka, Vojta, Kristýnka, Káťa: ,,Jo.“
Terezka: ,,Hmmmmm ne.“
Fanda: ,,(dlouhé přemýšlení) nevím.“
Adrianka: ,,Ano.“

Na otázku jak se jim líbí ve škole všichni 
odpověděli, že hodně nebo hezky. Jako správní  
žáci první třídy jsou vyučováním nadšené 
a nemohou se dočkat, až se naučí skvěle číst 
a krasopisně psát.

Vyučuje se ve třech třídách. 
V jednotlivých ročnících vyučují:
I. třída (1.  ročník)
 Michaela Kollertová (třídní učitelka)
II.  třída (2. a 4. ročník)
Mgr. Lenka Poláková (třídní učitelka), 
Mgr. Jitka Holíková, P. Lehká
III. třída (3. a  5. ročník)
Mgr. Kateřina Folprechtová (třídní učitelka), 
Mgr. Jitka Holíková, Pavlína Lehká

Školní družinu navštěvuje v letošním školním roce 
celkem 25 žáků, vychovatelkou je paní Pavlína 
Lehká. Provoz školní družiny je od 11.10 do 16.10.
Od října se žáci mohou opět přihlásit do několika 
zájmových kroužků. V letošním školním roce 
budou otevřeny kroužky:  hra na flétnu, angličtina, 
hra na klavír, šachový, počítačový a sportovní. 
O provoz a úklid školní budovy se stará paní Lenka 
Ouzká. Ve školní jídelně pracují paní Zdena 
Rohlíková jako vedoucí školní jídelny a paní Jana 
Špinková jako kuchařka. Kromě dětí z mateřské 
školy, žáků ze základní školy a zaměstnanců, se 
obědy dovážejí i ostatním strávníkům z obce 
Krakovany.  

WWW.OBEC-KRAKOVANY.CZ

Odstartování nového školního roku proběhlo ve 
čtvrtek 1. září 2016. Do lavic v ZŠ Krakovany 
usedlo celkem 55 žáků, z toho 12 prvňáků. Ve 
vyzdobených a nově vybavených třídách děti 
přivítaly odpočaté, opět energické, třídní učitelky 
a společně s nimi zavzpomínaly na prázdniny. 
Především pro nejmladší děti byla škola novým 
a neznámým prostředím. Proto je na tento 
významný den doprovodili rodiče, někteří společně 
i s prarodiči. 
Zahájení školního roku v první třídě slavnostně 
uvedla paní ředitelka  Mgr. Jitka Holíková. Za 
obecní úřad promluvil pan starosta Josef Polák 
a děti přivítala i členka Českého červeného kříže 
Ludmila Kubíčková. Všichni společně dětem 
popřáli hodně jedniček a vytvoření příjemného 
třídního kolektivu. Následně jim předali dárky ve 
formě školních pomůcek a potřeb. Na závěr 
proběhlo pasování dětí na školáky, při kterém 
každý z nich dostal drobné dárky.  
A jak to po pár dnech vyučování ve škole vidí 
samotní prvňáčkové? Udělali jsme s nimi malý 
rozhovor.

Foto: MŠ a ZŠŠkoláci



Tohle pozorujeme hlavně u těch starších.
Ale přišly i děti do „malého oddělení“. Letos je 
hodně tříletých a tak se ze všech stran ozývá: „Jé, to 
jsou malí drobečci“. S malými dětmi začínáme 
úplně od začátku. Tátu a mámu nahradí vždy na 
chvíli paní učitelky a tak to je u některých se 
slzičkami. Ty ale brzy oschnou, když se objeví 
hračky, kamarádi nebo spousta věcí na zahradě a na 
pískovišti.
S novým školním rokem přišlo i malé ohlédnutí. Do 
školky se na počátku září přišli podívat loňští 
předškoláci, letošní prvňáčci. To to uteklo. Jako by 
to bylo včera, když přišli do mateřinky tříletí, 
někdo s větší či menší kuráží. A v červnu se se 
školkou loučili sebejistě, rozvernými básničkami 
a besídkou ve stylu disco. Když pak poslední den 
přišli s kytičkou či dárečkem, „brečela“ druhá 
strana, ta dospělá. Však jsme byli kamarádi, dobrá 
parta s příjemnou spoluprací s rodiči.
Zahájili jsme „mateřinkový“ školní rok, máme 
období zvykací a tak nám držte palce. 
S  p ředško láky  se  vydáme na  h ravou  
a dobrodružnou pouť, která je připraví na správné 
vykročení do školy. Celkem je  letos ve školce 
50 dětí. 
A našim prvňáčkům, které vítá krásně vymalovaná 
a novým nábytkem vyzdobená základní škola, 
přejeme ať nosí domů samé pěkné známky.

Na závěr bych chtěla poděkovat, za celý školní 
kolektiv, panu starostovi Josefovi Polákovi a všem 
zastupitelům, za poskytnutí finančních prostředků 
na nové vybavení školních tříd a družiny, 
vymalování celé budovy a zřízení doskočiště. 
Protože prostředí, ve kterém se děti učí, hraje 
velkou roli ve výsledcích, kterých dosahují. Dále 
bych ráda poděkovala panu Kubíčkovi a všem jeho 
spolupracovníkům za vstřícný přístup ohledně 
potřebných úprav a zvelebení okolí školy. 
A v neposlední řadě patří velké DĚKUJEME panu 
Kvasničkovi, kterému vděčíme za výrobu nového 
školního nábytku. 

Michaela Kollertová

Podzimku, podzimku, do které jdeš třídy,
že jsi dostal pastelky a barevné křídy….

Nový školní rok, nové děti a již ostřílenější 
předškoláci. Naše světlá, barevná a prostorná 
mateřská škola opět po prázdninách ožívá. 
   My učitelky se nestačíme divit jak volnost, pohyb 
na slunci a čerstvém vzduchu dětem prospívá. 
Vyrostly, jsou suverénnější, sebejistější. 

Foto: MŠ a ZŠPilně pracujeme

Foto: MŠ a ZŠ1.A. (bohužel bez Jirky, který byl během focení u lékaře)

Květoslava Kadavá

Naše školní družina prošla během prázdnin velikou 
změnou. Jako v pohádce se proměnila z ošklivého 
kačátka v krásnou,barevnou a voňavou labuť.Při 
zahájení nového školního roku byly všechny děti 
a také jejich rodiče a prarodiče nadšené z nového 
nábytku, z veselých obrázků a barevných 
polštářků, které zdobí obě třídy školní družiny.
Po vyučování budeme s dětmi společně číst 
zajímavé knížky,poslouchat pohádky a příběhy, 
kreslit a malovat různé obrázky a výtvarné soutěže 
a po relaxaci budeme chodit na vycházky a do lesa.

Děkujeme Obecnímu úřadu za poskytnutí 
prostředků na obnovu a celkovou proměnu naší 
družiny.

Zveme všechny, kteří se chtějí přijít k nám 
do družiny podívat na návštěvu.

Lehká Pavlína



Další neodmyslitelnou součástí posvícení v naší 
obci jsou domácí utkání všech našich fotbalových 
týmů. Letošní sezona začala pro všechny kategorie 
v poklidu. Tak se na ně přijďme podívat a to 
v sobotu 24. 9. kdy od 14ti hodin nastoupí zatím 
neporažení žáci Krakovan proti žákům 
z Konárovic. Doufejme, že euforie z fotbalu vydrží 
i na zápas krakovanského  „A“, které od 16.30 
nastoupí proti Libodřicím, které jsou zatím v čele 
tabulky. Bude doufejme litý boj.  
Neděle 25.9. „ posvícení „ začne pro fotbalisty ráno 
od 10.15 utkáním dorostu Krakovan proti dorostu 
Chotusice. Po posvícenském obědě můžeme jít 
zasportovat od  16.30 , kdy bude naše „B“ bojovat 
proti Ovčárům. A na zlatou, to se říká pondělí po 
posvícenské neděli, se můžeme zajít podívat na 
naše nejmenší fotbalisty přípravku, která bude tedy 
v pondělí 26.9.od 17.00 hodin statečně bojovat 
proti Týnci nad Labem.  Skalní fandy jistě 
nemusím moc lákat, ale vy ostatní, přijďte se 
podívat, že tu ty fotbalisty máme celkem šikovný. 
Další varianta povyražení. 
Na posvícení by měly být i kolotoče. A budou. Po 
celý posvícenský víkend se bude jistě těšit na vaši 
návštěvu s dětmi Lunapark pana Šmída, který bude 
mít své, již tradičně, místo na starém fotbalovém 
hřišti. Pro děti ta nej varianta. 
A komu by to ještě nestačilo, tak v obci bude 
o tomto víkendu probíhat partnerská návštěva 
našich spřátelených obcí  a to slovenských 
Krakovan a polské gminy Popielów . Né jen pro ně 
,ale pro každého, kdo by se chtěl vymanit 
z každodenních strastí, tak v pátek 23. bude 
posezení s panem Svobodou v pohostinství 
Krakovany ( u Jirky) a v sobotu 24.9. také 
zpříjemnění večera s hudbou také v pohostinství 
u Jirky. Další z variant. 
Určitě si každý z bohaté nabídky vybere to své, ale 
zváni jste opravdu na vše, co jsem vám představila. 
Varianty můžete prokombinovat, namíchat 
a pospojovat a užít prima víkend. Pak už se můžeme 
těšit jen na Advent a co by dup, máme tu Vánoce. 
Věřím, že se někde potkáme  a počasí nám 
posvícenskou náladu nepokazí. 

Krakovanské posvícení je tradičně tu neděli před 
svatým Václavem, nebo pokud vyjde svátek 
Václava na neděli, tak tu neděli je posvícení. To jen 
připomínka nám, co to určitě víme a informace 
novým spoluobčanům, kteří info o vsi teprve 
zažívají. Takže nyní o víkendu od soboty 24 a 
neděle 25.září máme v Krakovanech posvícení. 
Ráda bych vás poinformovala, kam se můžete zajít 
podívat, vzít návštěvu a trochu si to posvícení užít. 
K posvícení neodmyslitelně patří v Krakovanech 
tradiční Výstava králíků, holubů, drůbeže a exotů, 
kterou léta pořádá ZO ČSCH Krakovany. Výstava 
se bude konat v areálu chovatelů v parku u horních 
bytovek. Brány se otevřou v sobotu 24.9. od 13 do 
18 hodin a v neděli od rána od 8 do 16 hodin. 
Vystaveno bude na 800 ks zvířátek. V sobotu od 
14ti hodin bude předváděno v areálu něco z 
králičího HOPU, to je skákání králíků přes 
překážky a krom toho, nás chovatelé zvou od 18ti 
hodin v sobotu na posezení s Tetavankou, kde 
občerstvení nebude chybět. No to není špatná 
varianta. 

Foto: KZ1Posvícení 2015

Foto: KZ1Výstava chovatelů 2015 Martina Douděrová



Tradiční letní příprava před podzimní fotbalovou 
sezónou probíhala u všech týmů už tradičně 
v domácích podmínkách. Především A- tým neměl 
příliš dlouhou přestávku a přípravu začal již na 
konci července, kdy o víkendu byly na programu 
přátelská utkání a v týdnu dva tréninky, kterých se 
účastnili i někteří dorostenci z nichž dva nakonec 
našli stabilní místo mezi dospělými a pravidelně 
nastupují do utkání A- týmu.  Na začátek sezóny 
nás čekal velmi atraktivní duel s týmem Žiželic. 
Duel před téměř 200 diváky skončil naší 
přesvědčivou výhrou v poměru 5:1. Další utkání v 
Plaňanech jsme vyhráli 4:0 a prozatím s nejtěžším 
soupeřem z Jestřábí Lhoty dokázali naši hráči uhrát 
remízu 2:2.

B-tým, který nemá úplně stabilní kádr a je tak 
odkázán na doplnění o dorostence a hráče, kteří 
neměli dostatečné herní vytížení v Áčku, tak má 
podle svých možnosti rozdílné výsledky, kdy v 
domácím prostředí vítězí a venku až tak úspěšný 
není. 

Dorosteneckých týmů na Kolínsku je pouze 
několik a tak došlo ke sloučení s Kutnohorskem. 
Naši dorostenci měli v prvním podzimním kole 
volno a tak mají za sebou prozatím jedno vítězné 
utkání. Pokud však i k ostatním zápasům budou 
přistupovat se stejným nasazením mohl by letošní 
ročník být z pohledu dorosteneckého týmů velmi 
úspěšný.

Žáci svá dvě podzimní mistrovská utkání zvládli na 
100% a především výhra proti silným Šťítarům 
byla velmi cenná. Obdobně se zlepšuje i družstvo 
přípravky, které pod vedením pánů Douděry a 
Kubíčka st. ukazuje svůj progres a i oni jsou 
schopni svá utkání vyhrávat.
                          
                        za SK Krakovany

L. Kubíček ml.

Bez klíče a víka schránka pokladní,
a přece je zlatý poklad v ní.
Co je to ?


